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Kære medlemmer, 

Først vil jeg og resten af bestyrelsen ønske jer alle en glædelig jul og et godt nytår. Tak for opbakningen i det 
seneste år. 

Vi har fra ministeriet hørt, at Vet-forlig 4 ikke bliver til noget, men at sundhedsrådgivningsaftalerne 
sandsynligvis åbnes i 2025 med henblik på bl.a. forenkling. Dyrlægeforeningen har meldt nogle forslag ind 
omkring forenkling bl.a. omkring afskaffelse af basisaftaler eller kun mulighed for at have tværfaglig 
sundhedsrådgivning som basisaftale, samt at modul 2 besætningers statusbesøg bliver konverteret til 
rådgivningsbesøg. Vi har været til møde med de involverede parter herunder Landbrug og 
Fødevarer/Økologisk Landsforening. De ønsker ikke disse ændringer, så forslagene er pt. på standby. 

Lidt nyheder her fra faggruppen. Denne gang om 

1. Anvendelse af meloxicam – fortolkning i forhold til SPC 
2. Ændringer i Hjerteordningen for kvæg pr. 1.7.24 
3. Forslag til ny transportforordning indeholder positive ting for velfærden for kvæg 
4. Vagtembedsdyrlæger 
5. Besætningsdiagnoser - afklaring 
6. Fødevarestyrelsen inviterer praktiserende dyrlæger til orienteringsmøder 
7. »Gør det selv kulturen« – Dyrlægen har også et ansvar 
8. Danmap 2022 er udkommet 
9. Visionsmøde i Faggruppe Kvæg 
10. Salmonella Dublin/Smittebeskyttelse 

 

1. Anvendelse af meloxicam – fortolkning i forhold til SPC 
Af Anne Katrine Aagaard, suppleant i bestyrelsen i Faggruppe Kvæg 

Nedenstående svar i forbindelse med meloxicams terapeutiske indikation til kvæg: 
»Til anvendelse ved akut respiratorisk infektion i kombination med passende antibiotikabehandling med 
henblik på at reducere kliniske symptomer hos kvæg«. 

 
(svar på, hvornår/om en landmand må »genbehandle« med en besætningsdiagnose forventes primo 2024) 

2. Dyrevelfærdsmærket (hjerteordningen) - ændringer for kvæg pr. 1.7.24 
Hjerteordningen for kvæg ændres pr. 1.7.24 og vil fremover kun være ét mærke, og ikke som nu ét mærke 
for mælk og ét mærke for kød. 
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Baggrunden for ændringen er, at de ekstrakrav, som kvæg i hjerteordningen skulle leve op til, bliver lovkrav 
for alle besætninger pr. 1.7.24, og dermed er hjertemælk ikke længere »noget særligt«.  

Kravene kommer i høring, men pt. ved vi bl.a. følgende: 

• at der kommer krav om, at besætninger med en dødelighed over 8 % hos køerne og 10 % hos 
kalvene over en 24 måneders periode ikke kan være hjertemærket:) 

• Øgede krav til plads hos kalve og ungdyr 
• Krav om brug af suttespand for hjerte 3 besætninger i hele mælkefodringsperioden. 
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3. Forslag til ny transportforordning indeholder positive elementer for 
kvægets velfærd under transport (træder nok først i kraft om flere år) 

• Ingen transport de sidste 20% af drægtigheden (56 dage for kvæg) 
• Kalve skal være 5 uger, før de må transporteres mere end 100 km 
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• Kalve under 6 mdr. skal have blødt underlag under transport, så gødning/urin bliver 
absorberet 

• Max. 2 elektriske stød, hvis kreaturet ikke vil bevæge sig. 

Der er også nogle regler omkring længere transporter, som jeg skal have kikket nærmere på. 
Dejligt, at EU også kan komme med nogle regler, som jeg ser positivt på:):) 

Du kan selv læse mere her: https://hoeringsportalen.dk/Hearing/Details/68221 og gerne komme 
med kommentarer – send til MOH@ddd.dk inden d. 3. januar 2024. 

 

4. Vagtembedsdyrlæge 
Til orientering omkring brev fra Fødevarestyrelsen til vagtembedsdyrlæger   
Alle vagtembedsdyrlæger modtog d. 28. november i e-boks en skrivelse fra Fødevarestyrelsen, hvor der 
præciseres en lang række ting om bl.a. brug af APPs, skydning og afblødning af dyr samt transport af dyret 
til slagteriet, når man fungerer som vagtembedsdyrlæge. 
DA og Faggruppe Kvæg arbejder på sagen, da vi har svært ved at leve med de fortolkninger, som 
fremlægges i brevet. Vi har sendt et brev til Fødevarestyrelsen om vores utilfredshed, og I vil høre, når vi 
haft en dialog med Fødevarestyrelsen herom. 

 

5. Besætningsdiagnoser - afklaring 
Af Anne Katrine Aagaard, Suppleant i bestyrelsen i Faggruppe Kvæg 

Jeg havde et par lovgivningsspørgsmål, og derfor kontaktede jeg Rejseholdet.  
 
Svarene vil jeg gerne dele med jer og evt. høre jeres mening herom. 
 
Spørgsmål 1: Må man lave en diagnose KUN med metacam til en lungebetændelseskalv, når der i SPC’et 
står, at man kun må give metacam til lungebetændelse »i kombination med passende antibiotika 
behandling«? 
Svar 1: Ja. De læser »passende antibiotikabehandling« som, at det lige så godt kunne være ingen 
antibiotikabehandling. Så længe vi udspecificerer vores instruks, er det helt ok. NICE! 
 
Spørgsmål 2: Må man lave en »1’er« og en »2’er« diagnose, fx ved lungebetændelse hos køer?:  
Diagnose 1 = brug penovet og metacam, og hvis ikke dette har den ønskede effekt, så gå istedet til  
Diagnose 2 (bimoxyl og dinalgen fx). 
Svar 2: Nej. Den går ikke…  
MEN, så gik snakken på, om man må have to forskellige diagnoser til »samme problem«, og det må man 
gerne. HVIS - og kun HVIS - man meget tydeligt kan udspecificere i sin ene diagnose, at fx at en kalv med 
lungebetændelse, som stadig drikker og ikke har over 39,5, her kan man fx bruge penovet og metacam, og 
så kan man lave en alternativ diagnose til kalve med slem lungebetændelse. Det er ok. Så vil nogle jo sige, 
at det er modsatrettet i forhold til spørgsmål 2, men forskellen er, at det er ok at stille to forskellige 
diagnoser til det samme problem, hvis man kan adskille »sværhedsgraden/alderen/vægten« hos dyret, men 
man må ikke bruge nr. 2, hvis nr. 1 ikke virkede...  
 

https://hoeringsportalen.dk/Hearing/Details/68221?fbclid=IwAR2C2fIK_kiMZ33hDZCtzmdGRdD85fULS3g6trZVrLRSKKwyexJyMxOeD-0
mailto:MOH@ddd.dk
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Landmanden må ikke genbehandle en besætningsdiagnose jf. »Vejledning til 
veterinærlægemiddelforordningen og dyreejerbekendtgørelsen« af 1. juli 2023, hvoraf det fremgår: »Den 
besætningsansvarlige må hverken afbryde eller forlænge en behandling i strid med anvisningen. Gentagelse 
af en anvist behandling efter behandlingsperiodens udløb er heller ikke i overensstemmelse med reglerne. 
Hvis dyreejeren eller den besætningsansvarlige mener, at et dyr, som er behandlet i overensstemmelse 
med dyrlægens anvisning, har behov for yderligere behandling, skal denne kontakte dyrlægen.« 

 

6. Fødevarestyrelsen inviterer praktiserende dyrlæger til 
orienteringsmøder 
Faggruppen opfordrer jer til at deltage – se datoer mm. her. 

https://foedevarestyrelsen.dk/nyheder/faglige-nyheder/2023/dec/faglig-nyhed-om-
dialogmoeder?fbclid=IwAR0N-wRy2SfowIwF2q-OSZ1-zhJKDOCbgrB5TIoVSrpb4SFFCG9yzPiIX1M 

7. »Gør det selv kulturen« - Dyrlægen har også et ansvar 
• Vi ordinerer medicin til landmanden. Det bør vi ikke gøre pr. automatik, men vi ordinerer i forhold 

til sygdomsniveauet i besætningen og hvor meget medicin, de har på lager. Jeg har hørt om 
besætninger, som i medicinopgørelsen har fjernet 35 liter kalk på et år. Her kommer dyrlægen også 
i klemme, selvom det ikke er ham/hende, som har fjernet medicinen fra opgørelsen. 

Vi skal jo ved hvert rådgivningsbesøg vurdere effekten af de behandlinger, der er foretaget. 

Herudover kan jo let ses i DMS, dels hvor meget medicin besætningen har i medicinregnskab, men 
også hvor mange gange en diagnose er anvendt de seneste 3 mdr./12 mdr. 

• Der er få lovpligtige ting, man skal gøre ved hvert besætningsbesøg (status eller rådgivning). 

Et af dem er, at man skal gennemgå de dyr (køer og ungdyr), som landmanden har behandlet siden 
sidst, og evaluere på effekten af behandlingen. Der er ingen krav til, hvordan man gør det. 

Man bl.a. være opmærksom på, om landmanden har genbehandlet nogle dyr inden for kort tid eller 
behandlet et dyr på samme tid med flere besætningsdiagnoser. Det må landmanden ikke, uden at 
dyrlægen har været inde over (bl.a. fordi dyret i så fald kan få dobbelt smertestillende eller 
antibiotikatyper, som virker mod hinanden). 

Det er fx ikke lovligt at behandle en ko for klovbrandbyld og så begynde at behandle den igen 
dagen efter/få dage efter, at man er færdig med første behandling uden først at have konsulteret 
dyrlægen. 

Jeg plejer at gå ind i DMS og trække en OSR liste, hvor man har mulighed for selv at definere, hvor 
lang tid tilbage ejerbehandlinger skal vises. Det giver et godt overblik. 

• Besætningsdiagnoser i modul 2 mod mælkefeber og tilbageholdt efterbyrd skal indberettes i 
DMS, uanset om man har 35 dages ordination eller ordination uden tidsbegrænsning. 

Det er dyrlægen, som skal lave besætningsdiagnoserne i DMS og orientere landmanden om, at 
indberetning skal ske her. Det er selvfølgelig landmanden, som skal indberette disse. 

Efterfølgende er det også dyrlægens ansvar at følge op på disse diagnoser ved hvert 
besætningsbesøg herunder at sikre sig, at landmanden fortsat husker, hvilke dyr han må behandle 
og hvornår. 

https://foedevarestyrelsen.dk/nyheder/faglige-nyheder/2023/dec/faglig-nyhed-om-dialogmoeder?fbclid=IwAR0N-wRy2SfowIwF2q-OSZ1-zhJKDOCbgrB5TIoVSrpb4SFFCG9yzPiIX1M
https://foedevarestyrelsen.dk/nyheder/faglige-nyheder/2023/dec/faglig-nyhed-om-dialogmoeder?fbclid=IwAR0N-wRy2SfowIwF2q-OSZ1-zhJKDOCbgrB5TIoVSrpb4SFFCG9yzPiIX1M
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Du kan med fordel laminere de to forskrifter, så de hurtigt kan tages frem ved tvivl, eller når der 
kommer nye medarbejdere. 

Mælkefeber og tilbageholdt efterbyrd er de eneste diagnoser, hvor forskriften er bestemt i 
lovgivningen. Denne kan ikke fraviges. 

Du kan let se i DMS, om landmanden har mange mælkefebere. Det vil fremgå under aktuelt på 
dagligt overblik. Hvis du klikker på denne linje, kan du se baggrunden for bemærkningen - herunder 
hvilke dyr som er behandlet. 

• Besætningsdiagnoser: 

En besætningsdiagnose er karakteriseret ved en forskrift (en beskrivelse af, hvilke symptomer som 
er til stede). Landmanden stiller ikke diagnoser!!!! 

Som udgangspunkt kan der kun være en besætningsdiagnose for hver sygdom fx lungebetændelse 
eller yverbetændelse. 

Hvis man ønsker at oprette en ekstra diagnose til landmanden, skal forskriften være tydeligt 
anderledes, så landmanden ved, hvornår henholdsvis den ene og den anden diagnose må 
anvendes. 

Det er som dyrlæge dit ansvar at sikre, at beskrivelser af besætningsdiagnoser er væsentligt 
forskellige og gennemgå forskellene med landmanden, så han/hun er klar over præmissen. 

Det er ikke meningen, at landmanden kan have fx 4 besætningsdiagnoser på lungebetændelse og 
kan shoppe efter for godt befindende mellem disse diagnoser. 

• Som besætningsdyrlæger skal vi leve op til en række ting, som står i bekendtgørelsen om 
sundhedsrådgivning i kvægbesætninger: Tilsyn af sygeboksen og handleplan for de enkelte syge 
køer: 

Vi skal vise omhu, og for hver ko skal vi lave en handleplan med tidsramme for eftersyn igen af 
dyrlæge og/eller aflivning, og hvad landmanden i øvrigt skal gøre med koen i mellemtiden. 

Jeg tilser ved hvert besætningsbesøg dyr i sygeboksen og laver handleplan for hver enkelt ko/kalv 
samt gennemgår, hvordan det går med de køer/kalve, som jeg sidst skrev om ved 
besætningsbesøget. Jeg går ikke rundt for at finde dyr, som landmanden evt. gemmer for mig. 

Er der nogen, som har et godt system, så man kan holde styr på dyrene i sygeboksen? Fx hvor længe 
de har gået der eller andet? 

 

8. Danmap 2022 er udkommet 
Fortsat nedgang i antibiotikaforbruget hos kvæg  Jeg er mega stolt over det, vi har præsteret i løbet af de 
senere år med væsentlige reduktioner af forbruget af antibiotika. 

Læs Danmap 2022 her: https://www.danmap.org/reports/2022 

https://www.danmap.org/reports/2022?fbclid=IwAR2YctLuRIS6JUha6to9iCbTeoDzQUppksdBd5eH1LensUD_D1u24M6O-mk
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9. Visionsmøde i Faggruppe Kvæg 
I 2024 vil vi fortsætte vores fokus på dødelighed, som vi påbegyndte ved vores årsmøde i Odense. Vi 
arbejder bl.a. på at få lavet nogle webinarer og et obduktionskursus på køer. Du hører nærmere i næste 
nyhedsbrev. 

Vi afholdt vores visionsmøde i DDDs lokaler på Frederiksberg: Den nye bestyrelse er samlet:

 

Fra venstre: formand Helle Slot, Næstformand Peter Vase, observatør for Danske Kvægfagdyrlæger: Kristine 
Odgaard, Suppleant: Anne Katrine Aagaard og bestyrelsesmedlem Anne Skovbjerg. 
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10. Salmonella Dublin og smittebeskyttelse 
Som dyrlæger må vi gå forrest omkring bekæmpelse af Salmonella Dublin og leve op til reglerne fra 
Salmonella bekendtgørelsen. Derfor er jeg meget ked af at høre eksempler på, 

• At dyrlæger tager på besætningsbesøg i besætninger med Salmonella Dublin om formiddagen for 
derefter at tage ud til et andet rådgivningsbesøg hos en ikke smittet besætning om eftermiddagen. 
Det er ikke lovligt. Kun i tilfælde af akutudkald er det tilladt at komme i Salmonella Dublin 2 
besætninger før ikke smittede. 

• At dyrlæger afholder møder, hvor flere deltager, hos Salmonella Dublin inficerede besætninger. 
Dette er ikke lovligt. Man må alene besøge Salmonella Dublin inficerede besætninger, når det er 
nødvendigt. Det er det ikke i ovennævnte tilfælde – og det gælder for øvrigt også for børnehaver, 
skoleklasser, borgerforeningen mm. 
 

Afslutning 
Faggruppen arbejder på mange fronter for at forbedre vilkårene for de praktiserende kvægdyrlæger og 
forbedre dyrevelfærden i kvægbesætningerne. Vi får det aldrig som vi gerne vil have det, men vi kæmper 
fortsat for at få ændret de ting, som irriterer os dagligt bl.a. fortolkningen af 
Veterinærlægemiddelforordningens artikel 106, stk. 1. 

Hvis der er arbejde, du gerne vil hjælpe med, så sig gerne til. Vi har brug for alle de hænder, vi kan få. 
Produktionsdyrsområdet skal gerne blive ved med at være det bedste arbejdsområde indenfor 
veterinæruddannelsen. 

Hvis I har spørgsmål, udfordringer eller bare vil snakke, er I velkomne til at kontakte mig på tlf. 2025 4027 
eller mail hs@ddd.dk 

Mange hilsener  

Helle Slot, formand for 
Faggruppe Kvæg 

mailto:hs@ddd.dk
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